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Møde i LUU SOSU 
Dato: Fredag den 15. december 2023 kl. 08.30-12.00 
Sted: SOSU FVH, Konsul Jensens Gade 24, 8700 Horsens – lokale 3.06 
 
 
Mødedeltagere: 
Adrianna Kaliszczak Christensen (FOA), Anette Junker Hansen (SOSU FVH), Anita Thisgaard (Vejle Sygehus), Anne 
Bak Larsen (SOSU FVH), Connie Jørgensen (FOA), Dorte Jørgensen (Kolding Kommune), Jeanett Marschall 
(Kolding Sygehus), Kathrine Bøgelund (Psykiatrien i Region Midtjylland), Kim Christensen Eskesen (Psykiatrien i 
Region Syddanmark), Lene Skoven (Hedensted Kommune), Lisbet Sørensen (SOSU FVH), Marianne Harthimmer 
(FOA), Marianne Jakobsen (Vejle Kommune), Nicolai Mejer (elev), Pernille Kudsk Schmidt (Horsens Kommune), 
Senada Dzafic (Fredericia Kommune), og Trine Kvist-Hoffman (Regionshospitalet Horsens) 

 
Afbud: 
Heidi Guldhammer (FOA), Maiken Stokholm (elev), Rikke Cnota (FOA), Simone Rasmussen (FOA) og Susanne 
Foldager (Syddansk Universitetshospital) 

 
 
Pkt. 1 Information om tiltrædelse af ny elevrepræsentant, Maiken Stokholm, og godkendelse af dagsorden 
Kort præsentationsrunde – og dagsordenen er godkendt uden yderligere bemærkninger. 
 
 

Pkt. 2 
 

Status på uddannelserne 
 

Ansvarlig for 
punktet 

Anne Bak Larsen 

Varighed for 
punktet 

10 min. 

Sagsfremstilling 
 

Grundforløbene: 
Der er pt. fokus på GF2-optaget til januar. Skolen har budgetteret med samme 
antal elever som sidste år vs. ca. 220 elever, men har kun optaget ca. 180 
elever. Der er elever nok til at oprette hold på alle fire afdelinger – dog færre 
hold og mindre hold end sidste år. Der er fx kun optaget 9 GF2 EUX elever. Det 
tegner skidt for det efterfølgende optag på hovedforløbene. 
 
Ved evt. frafald på GF2 EUX vil de resterende elever blive visiteret til EUX 
hovedforløbet på naboskolerne. 
 
Hovedforløbene: 
Optag på SSH og SSA til februar ser pt. fine ud, forudsat at GF2-eleverne består 
grundforløbsprøven. 
 
Generelt oplever skolen en tilbagegang i elevtallet, hvilket er skidt for skolens 
økonomi. 

Indstilling 
 

Til orientering 

Bilag 
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Konklusion 
 

Orienteringen tages til efterretning. 

 
 

Pkt. 3 
 

Status på rekruttering og efteruddannelse 
 

Ansvarlig for 
punktet 

Anette Junker Hansen 

Varighed for 
punktet 

10 min. 

Sagsfremstilling 
 

Rekruttering: 
Skolen har ansat Vivi Lund Jacobsen som rekrutteringskonsulent. Vivi har været 
på besøg ude i praksis og har lige nu fokus på at genoplive og vedligeholde 
rollemodelkorpset. 
 
Pt. afvikler afdelingen to for-forløb til GF2: ”Fag og sprog”, som er en 
kombination af teori og praksis målrettet de flersprogede, og ”Klar til SOSU”, 
som er et samarbejde mellem skolen og Kolding Kommune, hvor jobcentret 
visiterer ledige til for-forløbet mhp. introduktion til SOSU-branchen gennem 
både teori og praksis. Kolding Kommune har allerede ansat 15 fra ”Klar til SOSU” 
på GF2. 
 
Efteruddannelse: 
Der gennemføres ”Fagdansk”, altså danskundervisning, for flersprogede elever 
på hovedforløbet hver tirsdag. Elever fra Kolding Kommune og Fredericia 
Kommune modtager undervisning på skolens afdeling i Kolding. 
Tilbagemeldingen fra underviserne er, at undervisningen har markant 
indflydelse på elevernes dansksproglige kompetencer. 
 
Såfremt der er input til Efter- og videreuddannelsesudvalget, fremsendes disse 
til Anette Junker Hansen. 

Indstilling 
 

Til orientering 

Bilag 
 

 

Konklusion 
 

Orienteringen tages til efterretning. 

 
 

Pkt. 4 
 

Status fra arbejdsgrupperne 

Ansvarlig for 
punktet 

Arbejdsgrupperne 

Varighed for 
punktet 

15 min. 

Sagsfremstilling Status på: 
1. Tematisering af praktikmål 
2. Tænketank – nye SOSU-uddannelser (SSA) 
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3. Det nationale rammepapir 
4. Systematisk brug af evalueringsdata i tværgående samarbejde om SOSU-

uddannelserne i Region Syddanmark 
5. Temadag vedr. unges trivsel 
 
Ad 1: Tematisering af praktikmål (oplæringsmål) v. Lisbet Sørensen 
Der afholdes en arbejdsdag den 29. februar med repræsentanter fra alle 
oplærings- og skoleperioder på SSA med skolens pædagogiske 
udviklingskonsulent, Trine Sepstrup, som facilitator. 
 
Ad 2: Tænketank – nye SOSU-uddannelser (SSA) v. Lisbet Sørensen 
Der har været gode dialoger, hvor der har været særligt fokus på udfordringer 
ift. den sidste del af oplæringen. Gruppen har også drøftet elevernes tid i 
oplæringen, herunder om der kan tænkes mere fordybelse og refleksion ind i 
elevernes arbejdsuge. Endelig har gruppen drøftet fravær, og hvordan fraværet 
kan håndteres. 
 
Ad 3: Det nationale rammepapir v. Anne Bak Larsen 
Gruppen har gennemgået rammepapiret, og bortset fra enkelte steder gør vi 
allerede det, rammepapiret lægger op til. Gruppen har derfor ikke udarbejdet 
en beskrivelse af, hvordan vi gør, fordi dette allerede er beskrevet i 
optagedokumentet og helhedsevalueringerne. 
 
Kathrine arbejder på at få afklaret de sidste ting. Arbejdet i gruppen betragtes 
herefter som afsluttet. 
 
Ad 4: Systematisk brug af evalueringsdata i tværgående samarbejde om SOSU-
uddannelserne i Region Syddanmark v. Senada Dzafic 
Gruppen har udarbejdet en beskrivelse af systematisk brug af evalueringsdata, 
herunder opgavefordeling med Senada Dzafic og Mai Ly Nguyen som tovholdere 
samt kommunerne som leverandører af data. 
 
Beskrivelsen inkl. et årshjul herfor fremsendes sammen med mødereferatet til 
godkendelse på mail mhp. dataindsamling i januar-februar.  
 
Ad 5: Temadag vedr. unges trivsel v. Marianne Jakobsen 
Rekruttering og Efteruddannelse udbyder en temaeftermiddag om trivsel, 
hvorfor denne arbejdsgruppe nedlægges igen. 
 
Anette Junker Hansen sender en flyer med information om temaeftermiddagen 
til LUU SOSU. 

Indstilling 
 

Til orientering 

Bilag 
 

Bilag: Systematisk brug af evalueringsdata 

Konklusion 
 

Orienteringen tages til efterretning. 

 
 



 
 

4 
 
 

Pkt. 5 
  

Projekt ”Simulation som det tredje læringsrum” 

Ansvarlig for 
punktet 

Anne Bak Larsen 

Varighed for 
punktet 

20 min. 

Sagsfremstilling 
  

I projekt ”Simulation som det tredje læringsrum” har 12 SOSU-skoler og 12 
kommuner i perioden 2021-2023 samarbejdet om udvikling af simulationsforløb, 
pilotafprøvning og endelig afprøvning. Der er opnået gode erfaringer og 
resultater i projektet. 
 
Projektet har haft til formål at undersøge anvendelse af simulation i 
oplæringsperiode 1A med henblik på øget gennemførelse og opnåelse af 
oplæringsmål. 
 
De 12 SOSU-skoler og deres samarbejdskommuner har udviklet, organiseret og 
afprøvet simulationsforløb baseret på konceptet for simulation: 
- Briefing (grundig introduktion og forberedelse vha. storyboards) 
- Scenarie (hvor en elev spiller en SSA, mens underviser og oplæringsvejleder 

spiller borgere, og de øvrige elever observerer) 
- Debriefing (fælles refleksion og drøftelser på baggrund af scenariet, som 

faciliteres af en oplæringsvejleder eller en underviser) 
 
Erfaringerne fra projektet er, at eleverne lærer gennem praktiske øvelser med 
efterfølgende refleksion, og at det giver eleverne tryghed at kunne øve sig, inden 
de skal ud i praksis. Endvidere klædes eleverne på til at håndtere ukendte 
opgaver og situationer i praksis. Eleverne giver også udtryk for, at det er et godt 
læringsredskab, fordi det er okay at lave fejl, og at simulation er en gode måde 
at bearbejde og forstå oplæringsmålene på. Metoden styrker relationen mellem 
elev og oplæringsvejleder, elev og underviser samt eleverne imellem, og det er 
en god måde at få koblet teori og praksis og understøtter derved transfer og den 
gode overgang mellem skole og oplæring. Endeligt har det styrket samarbejdet 
mellem skole og praksis, og eleverne bliver gode til at reflektere, hvorved 
simulation som metode understøtter elevernes faglige udvikling. 
 
Det kræver dog ildsjæle og udstyr at igangsætte og implementere simulation 
som det 3. læringsrum. 
 
Til orientering er der i forbindelse med projektet udviklet et 3-dages AMU-kursus 
for oplæringsvejledere og undervisere. Dette kursus udbydes i dag som et 5-
dages AMU-kursus vedrørende anvendelse af simulation i oplæringen. 
 
Projektet og erfaringer fra projektet blev præsenteret på sidste møde af Marie 
Louise (underviser på SOSU FVH) og Malene (oplæringsvejleder fra Kolding 
Kommune). I forlængelse heraf ønskes det drøftet, hvordan vi får ført de gode 
erfaringer videre. 
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Alle kommuner synes, at det er rigtig fint med en træningsarena, og at det er 
givtigt, både ift. elever, onboarding af nye medarbejdere, genopfriskning, 
efteruddannelse osv., men det kræver udstyr, vedligeholdelse mv. Det er dog 
vigtigt at holde fast i, at eleverne skal lære i praksis. 
 
Skolen stiller gerne sine simulationslokaler til rådighed for praksis, hvis lokalerne 
er ledige, hvilket de som regel er tirsdage eftermiddage. Hvis ønsket, kontaktes 
den pågældende afdelingsleder. 
 
Anette Junker Hansen retter opmærksomheden på, at simulation er en særlig 
metode, som bygger på briefing, scenarie og debriefing, hvor især 
debriefingsdelen er vigtig for læringsudbyttet. Skolen tilbyder AMU-kursus i 
simulation som metode. 

Indstilling 
  

Der indstilles til en drøftelse af simulation som metode i oplæringen. 

Bilag 
  

 

Konklusion 
 

Der kan pt. ikke konkluderes og besluttes noget på tværs af kommuner og 
regioner. Punktet sættes derfor på dagsordenen igen til sommer. 

Pkt. 6 
  

Temadage-/eftermiddage med fokus på flersprogethed 

Ansvarlig for 
punktet 

Anne Bak Larsen 

Varighed for 
punktet 

15 min. 

Sagsfremstilling 
  

Skolen deltager i to projekter i hhv. Region Midtjylland og Region Syddanmark 
med fokus på bl.a. flersprogethed: 
 

• Complementum – øget gennemførelse gennem styrkelse af læring, 
fællesskaber og overgange 

• Styrkede sprogkompetencer 
 
Begge projekter løber frem til den 31. december 2025, og der er i projekternes 
levetid midler til at gennemføre temadage/-eftermiddage for oplæringsvejledere 
med fokus på flersprogethed. 
 
Skolen ønsker at høre, om der er opbakning til temadage/-eftermiddage for 
oplæringsvejledere med fokus på flersprogethed, og om skolen i givet fald skal  
komme med et oplæg hertil, eller om der skal etableres en arbejdsgruppe til 
formålet. Endvidere ønsker skolen input til, hvornår temadagene/-
eftermiddagene kan placeres, og om de skal gennemføres fælles på tværs af 
kommunerne eller separat. 
 
Begge projekter har fokus på sprogkompetencer, særligt de flersprogede elevers 
sprogkompetencer, mhp. øget gennemførelse. Der er i projekterne også fokus 
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15 min. pause omkring kl. 10 – der serveres en bolle 
 
 

på at inddrage oplæringen, hvorfor skolen tilbyder afholdelse af temadage med 
fokus på flersprogethed, hvor deltagelse er gratis. 
 
Kolding Kommune er interesserede i mindst en temadag fra kl. 12-15 med 
værktøjer fra ”Broen til fagsproget”. Dette gælder også Fredericia Kommune og 
Horsens Kommune. For at maksimere deltagelse af oplæringsvejledere, kræver 
det dog, at temadagen afvikles i den enkelte kommune – og at temadagen 
planlægges i god tid. Det er endvidere ønskeligt, hvis temadagen kan placeres i 
forbindelse med vejledermøder. 
 
Vejle Kommune tænker endvidere, at det med fordel kan ligge på en i forvejen 
temaeftermiddag for koordinerende vejledere, da det skal drøftes mere 
overordnet, hvis det skal ud mere bredt. 
 
Region Midtjylland bakker op – dog skal temadagen placeres efter august. 

Indstilling 
  

Der indstilles til en drøftelse af ovenstående. 

Bilag 
  

 

Konklusion 
 

Det besluttes at nedsætte en arbejdsgruppe til at kigge ind i en temadag til 
efteråret, hvor der både sættes fokus på sprog- og kulturforståelse. Adrianna 
Kaliszczak Christensen deltager i arbejdsgruppen. Derudover stiller skolen med 
Inge Lerbech Pedersen (uddannelseskonsulent), Mai Ly Nguyen (lokal 
projektleder på begge projekter) og evt. Lisbet Sørensen (skoleansvarlig for 
skole- og oplæringssamarbejde). 

Pkt. 7 
  

Jobbeskrivelse for en SSH og en SSA 

Ansvarlig for 
punktet 

Marianne Jakobsen 

Varighed for 
punktet 

30 min. 

Sagsfremstilling 
  

Ude i praksis mødes man ofte med spørgsmålet om, hvad en SSH og en SSA 
laver, herunder hvor meget personlig pleje fylder i hverdagen – og der foreligger 
ikke nogen beskrivelser heraf. 
 
Både skole og praksis har fortsat meget svært ved at rekruttere de unge, og 
dette kunne være en årsag hertil. Fx har Vejle Kommune på august-holdene haft 
et fortsat faldene antal ansøgere under 20 år (kun 3 stk.). 
 
Der findes allerede tegnede film, som skitserer jobbet som hhv. SSH og SSA, film 
om brancheskiftere (SOSU FVH), film fra Fredericia Kommune samt film fra Vejle 
Kommune. Derudover drøftes muligheden for at anvende rollemodellerne til 
ung-til-ung kommunikation og voksne, som har været ude i praksis i nogle år, 
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samt at optage videoer som afspejler oplæringsmålene og/eller at anvende 
videooptagelserne til skolens dilemmaspil. 
 
Der er et ønske om at adressere fordomme om faget samt at afdramatisere 
disse. Det ønskes også, videoerne giver en beskrivelse af, hvilke opgaver, der 
fylder i jobbet, og hvor meget eller hvor lidt de fylder som fx nedre hygiejne. 

Indstilling 
  

Der indstilles til en drøftelse af muligheden for i fællesskab at udarbejde en 
jobbeskrivelse for SSH’ere og SSA’ere, som kommende ansøgere kan orientere 
sig i. 

Bilag 
  

 

Konklusion 
 

Det besluttes at nedsætte en arbejdsgruppe til at kigge ind i 
rekrutteringsudfordringer samt at klarlægge, hvad der allerede findes af 
materialer, og afklare, om vi har data på, hvorfor de unge ikke vælger 
uddannelsen. Er der fx fordomme, som skal arbejdes med? Anette Junker 
Hansen (afdelingsleder for Rekruttering og Efteruddannelse) er tovholder for 
arbejdsgruppen. Derudover stiller skolen med Vivi Lund Jacobsen 
(rekrutteringskonsulent). FOA indstiller Simone Rasmussen, mens Region 
Midtjylland stiller med Trine Kvist-Hoffmann. Kommunerne og Region 
Syddanmark melder ind med deres repræsentanter og sender links til 
eksisterende materialer til Anette Junker Hansen. 
 
Drøftelserne genoptages på næste møde. 

Pkt. 8 
  

Skole- og oplæringsplanser 

Ansvarlig for 
punktet 

Anne Bak Larsen 

Varighed for 
punktet 

10 min. 

Sagsfremstilling 
  

Skolen har udarbejdet udkast til skole- og oplæringsplaner for de hold, som 
starter op i 2024 og 2025. 
 
I skoleplan for GF2 SOSU januar 2025 skal fredag den 20. januar 2025 rettes til 
mandag den 20. januar 2025. 
 
Kolding Kommune ønsker sammenhængende skole- og oplæringsplaner for GF2 
og hovedforløb, herunder påbygninger. 

Indstilling 
  

Der indstilles til en godkendelse af skole- og oplæringsplanerne. 

Bilag 
  

 

Konklusion 
 

Start- og slutdatoer er i de fremsendte udkast til skole- og oplæringsplaner er 
godkendt. Senest i uge 2 er ferie på plads, hvorefter skole- og oplæringsplanerne 
kan publiceres på skolens hjemmeside. 
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Pkt. 9 Gensidig orientering 
Skolen: 
- Der er evt. en ny bekendtgørelse vedr. SSH på vej med ikrafttrædelse pr. 1. august 2024 med henblik på 

muligheden for at tage SSH-uddannelsen i AMU-regi. 
- Der er en ny bekendtgørelse på vej vedr. optag på hovedforløbet med ikrafttrædelse pr. 1. august 2024, som 

bl.a. indbefatter, at GF2 PAU og en studentereksamen vil give adgang til SSH og SSA. I den forbindelse er det 
bl.a. vigtigt at sikre, at eleverne har forflytning i 1. skoleperiode, og vigtigt at have i mente i den kommende 
optageproces. 

 
Arbejdsgiver: 
- I Vejle Kommune får elever fra og med januar 2024 tilbudt løbende supervision i deres oplæringsperioder i 

kommunalt regi. 
- Det opleves, at eleverne i stigende grad ikke bruger uddannelsesbogen. Der opfordres derfor til, at både skole 

og oplæring skærper sit fokus på, at eleverne anvender uddannelsesbogen samt redskaberne heri. 
- Pr. 31. december 2023 afsluttes projekt ”Fag og læring” i Horsens Kommune. 
- I Region Syddanmark introduceres ”læring i praksis”-kort (vedhæftet som bilag) medhenblik at understøtte 

dialogen mellem elev og oplæringsvejleder om læringsmål, herunder hvordan eleverne kommer i mål med 
læringsmålene. På næste møde præsenteres kortene og erfaringer med kortene. 

- I Kolding Kommune anvendes læringsruter, hvor elever kobles op på en SSA’er. Det giver tryghed for 
eleverne. 
 

Arbejdstager: 
- Intet at berette. 
 
 
Pkt. 10 Eventuelt 
Dorte Jørgensen fremsender forslag til revidering af optagedokumentet til Lisbet Sørensen. 
 
Forslag til placering af møder i 2024: 
- Torsdag den 4. april kl. 8.30-12 i Fredericia. Mødet flyttes til mandag den 18. marts. 
- Onsdag den 26. juni kl. 8.30-12 i Vejle. Mødet flyttes til tirsdag den 25. juni. 
- Onsdag den 25. september kl. 8.30-12 i Fredericia. Mødet flyttes til mandag den 30. september. 
- Fredag den 13. december kl. 8.30-12 i Horsens. Mødetidspunktet fastholdes. 
 
 
 

Referent: Mai Ly Nguyen 


